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BADALONA pàg 8

L’Open Nocturn de
Fotografia Submarina
viu la seva 21a edició

LÍDER DE VOX pàg 8

Garriga perd els papers 
en un míting a Badalona

SANTA COLOMA pàg 10

Pas endavant per a la nova
comissaria de policia

Volenques’aclareixi l’incendi
mortaldeSantaColoma 

Les famílies de les quatre víctimes i els propietaris dels pisos demanen que es reobri la investigació del cas pàg 10

Fo
to

: G
en

er
al

ita
t

CADA COP MÉS SOLS pàg 3
Viure sense companyia:
“T’has de mentalitzar, 
al principi és molt dur”

TIANA pàg 11
Pau Seda, regidor de
Joventut: “Volem saber
les necessitats dels joves”

Guanyant drets
Badalona estrena un equip d’atenció a les persones trans pàg 9
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Vivim més sols. Aquesta és la
conclusió que  es pot extreure de
les xifres de l’últim cens de l’Ins-
titut Nacional d’Estadística, amb
dades del 2021. Hi ha diversos fac-
tors que poden explicar aquest in-
crement, com per exemple, l’en-
velliment de la població. 

L’última actualització mostra
que el percentatge de persones
que viuen soles al Barcelonès
Nord ha augmentat. Badalona
(2,23%) i Sant Adrià (4,19%) es-
tan per sobre de l’augment de Ca-
talunya (2,19%), mentre que a
Santa Coloma el percentatge ha
ascendit un 1,43%. A la província
de Barcelona, el 58% de les per-
sones que viuen soles són dones

i, si ens fixem en la població ma-
jor de 65 anys, el percentatge fe-
mení puja fins al 75%.

ACOSTUMAR-SE A VIURE SOLA
La Conchita Abad és una dona de
Badalona que fa dues dècades que
viu sola, des que es va quedar ví-
dua.  Als seus 91 anys explica a Lí-
nia Nordque, de moment, es val
per si sola i no necessita ajuda per
fer la gran majoria d’activitats
bàsiques del dia a dia. Només, diu,
una noia l’acompanya en algun
desplaçament llarg per una visi-
ta mèdica o, a vegades, per fer la
compra, ja que no pot agafar
molt de pes.

“A mi m’agrada viure sola
mentre pugui, no necessito més
ajuda. Després de quedar-me ví-
dua, he tingut l’oportunitat de te-
nir companyia a casa, però no he
volgut perquè em dona més lli-

bertat”, assegura Abad.  En la ma-
teixa situació es troba la Mari Àn-
gels Niubó, una altra badalonina
que als seus 79 anys viu sola al
municipi. També és vídua des de
fa uns 20 anys i coincideix amb la
Conchita en el desig de no com-
partir el pis amb ningú mentre pu-
gui. “No m’agrada que hi hagi un
desconegut a casa encara que
vingui a ajudar-me. Jo ho puc fer
tot de moment”, afirma Niubó a
aquest diari. Preguntada per si en
algun moment no pot valdre’s per
si mateixa, assegura que “li cos-
taria” però acceptaria tenir una
ajuda “si no hi ha més remei”. Les
dues badalonines són dos perfils
semblants. Tot i que els agrada
viure soles, expliquen que ningú
està exempt dels moments de
soledat. “T’hi acostumes. T’has  de
mentalitzar perquè al principi és
molt dur. Al final sempre et sents

sola en algun moment i per mi ha
estat molt important socialitzar”,
expressa la Conchita, que afe-
geix que les amistats han estat un
gran suport per continuar enda-
vant després de la seva pèrdua.

Niubó afirma que des de sem-
pre ha tingut relacions socials a un
càmping on ha anat tota la vida,
i per tant té un espai per socialit-
zar. Una alternativa de residència,
això sí, que depèn, per anar-hi,
dels seus fills. “Els meus fills em
porten, si no no podria anar-hi
perquè no tinc carnet de condu-
ir. Per mi són molt importants.
Parlo amb ells cada dia”, diu Niu-
bó, que reconeix que, si no fos per
la bona relació amb els seus fills,
se sentiria molt més sola. El pit-
jor moment, explica Niubó, és
quan troba algun record del seu
marit per casa, ja que és una si-
tuació que, a vegades, l’afecta

emocionalment i aflora la sensa-
ció de soledat amb més força. 

TENDÈNCIA A TANCAR-SE
Ambdues reconeixen que cada
vegada els hi costa més sortir de
casa. Diuen que moltes persones
que coneixen, quan queden vídu-
es, no surten tant al carrer. D’al-
tres pateixen problemes de mo-
bilitat o bé de memòria, el que pro-
voca que es redueixi el grup d’a-
mics. Un fet que  li fa “por” a la
Conchita, ja que perdre vida social
afectaria la seva rutina. 

En definitiva, sembla que la
tendència apunta a anar aïllant-se
a mesura que es fan anys.  Sigui
per motius físics, mentals o per fal-
ta de companyia. Alhora, queda
palès la resistència a rebre ajuda
o a conviure amb una altra per-
sona, segurament producte  de la
mentalitat d’aquestes generacions.

Algunes persones gran es mostren contràries a tenir algú a casa que els ajudi o acompanyi. Foto:Cottonbro Studio

Conviure amb la soledat
» El percentatge de persones que viuen soles al Barcelonès Nord ha augmentat la darrera dècada
» “T’has de mentalitzar perquè al principi és molt dur”, diu la Conchita Abad, que té 91 anys

Rubén Hidalgo
BARCELONÈS NORD
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Rep l’alta hospitalària i de seguida roba una ambulància per
tornar a casa. Ha passat a Terol, on el protagonista de la

història va aconseguir recórrer els 192 km que volia i després
va trucar a la Guàrdia Civil per dir on havia deixat el vehicle.

Durant la presentació de Gündogan, Joan Laporta va
treure un pastís amb una espelma i es va acostar a la

dona del jugador. Era el seu aniversari i el president va
voler-la sorprendre. Segur que era el somni d’aquesta noia.

Anunci exemplar de la selecció francesa de futbol: apareixen
tot de jugades increïbles que, aparentment, ha fet l’equip

masculí. Al final del vídeo, però, es descobreix que són jugades
del femení modificades amb intel·ligència artificial.

Un mag sorprèn Leo Messi (o ho intenta) a la seva
arribada a Miami. Mentre el noi va fent el seu truc,

l’estrella del futbol va dient “ja el conec...” i fins i tot
s’atreveix a revelar el secret. Carrera destrossada.

LA FOTOWimbledon

La lupa

Davant les eleccions generals del 23 de juliol,
molta gent ens demana a les persones que
formem part de la Marea Pensionista de Ba-
dalona que manifestem la nostra posició.

Per això, volem deixar clar que, ni per acció ni per
omissió, cap pensionista ha de votar la dreta (PP) o la
ultradreta (Vox). Només així evitarem tornar enrere
i perdre el que hem aconseguit aquests anys de lluita. 

Aquests comicis se celebren en un moment espe-
cialment complex. La UE procedeix a reiniciar una nova
onada de retallades socials, ja que vol reduir el dèficit
pressupostari que ha provocat, a esquenes i en contra
de treballadors i pensionistes. Hi ha diners per a la gu-
erra que es lliura en sòl europeu, però no n’hi ha per
millorar les pensions, la sanitat ni l’educació, tampoc
per a cures, per incrementar el salari mínim inter-
professional (SMI), per a habitatge públic ni per a al-
tres serveis bàsics, necessaris per viure amb dignitat.

Davant la resistència popular que creix a tota Eu-
ropa, veiem com alguns governs de la UE adopten
cada dia posicions més repressives. Intenten aplicar
polítiques de privatització que imposen els grans fons
especulatius (els que manen sense presentar-se a les
eleccions). En part, aquesta deriva autoritària explica
la creixent desafecció cap al sistema democràtic que
aprofiten les forces de la ultradreta per assolir posi-
cions de poder.

El panorama polític és complex i molt preocupant.
Si governés la dreta amb la ultradreta, faríem un enor-
me salt enrere en l’assoliment de les nostres reivin-
dicacions. Des de l’auditoria dels comptes de la Se-
guretat Social fins a la reducció de la bretxa de gène-
re, l’augment de les pensions mínimes –segons dades
de la Seguretat Social, 5,8 milions de pensionistes per-
ceben una pensió inferior a l’SMI actual i 1,6 milions
perceben entre 500 i 560 euros, lluny de la pensió dig-
na reivindicada de 1.080 d’euros–, la defensa de les

pensions no contributives, la igualació del salari mí-
nim al nivell del salari mitjà, etc.

Però només amb el vot a les formacions amb po-
sicions democràtiques, no és suficient. Cal continu-
ar pressionant i, per això, el 28 d’octubre, una altra
vegada, anirem a Madrid. Volem omplir els carrers
amb el clamor dels pensionistes: aquest serà el millor
recordatori al nou govern, sigui quin sigui, que con-
tinuarem vigilants i no defallirem. 

Hem comprovat com amb la mobilització i la per-
severança s’aconsegueixen avenços i es desmobilitza
l’aplicació de mesures més dures. Gràcies a això, cen-
tenars de milers de pensionistes han pogut jubilar-se
amb pensions millors en aquests últims anys. 

Després de les eleccions, tinguin el resultat que tin-
guin, tots sabem que caldrà ampliar la mobilització i
millorar l’organització del moviment pensionista.

Avui la ultradreta se sent forta, està envalentida,
és per això que un dels seus portaveus, Iván Espino-
sa de los Monteros, manifesta públicament que no pu-
jaran les pensions fins que no s’elimini el dèficit de l’Es-
tat. D’altres, com el PP, ja anuncien l’aplicació de no-
ves reformes de pensions, tenen present la “motxilla
austríaca” que atempta contra la noció mateixa de la
Seguretat Social, coincidint plenament amb les posi-
cions més reaccionàries de la patronal.

La dreta predica rebaixes fiscals als més rics (im-
post de successions, impost de donacions, supressió
de l’impost de societats, reducció dels impostos a plans

d’estalvi...) i el que no expliquen és d’on sortiran els
diners per a les despeses socials, tot i que tenim l’ex-
periència dels milers de milions en retallades de Ra-
joy i el seu ínfim 0,25% d’augment nominal de les pen-
sions, és a dir, una retallada real del poder de compra.

Des dels moviments i organitzacions de pensio-
nistes, hem anat mostrant les limitacions en l’acció
de govern i hem assenyalat els errors d’una nova Re-
forma de Pensions que no era necessària, perquè el
sistema actual de repartiment és perfectament sos-
tenible. Per això, ens oposem a la seva reducció i a la
seva privatització.

Hem introduït, amb la nostra perseverança, un can-
vi en el “discurs”, demostrant, tal com ha reconegut
el mateix govern, que les pensions públiques són sos-
tenibles (Llei 21/2021 de 28 de desembre). 

Hem demostrat que la dreta només persegueix pri-
vatitzar les pensions i reduir les prestacions, sota el
mantra de la reducció del dèficit i la privatització de
tot el que és públic. També hem denunciat la diferència
entre el que es fa i el que es promet per part dels par-
tits. És això el que arriba a la gent en realitat, el que
crea un caldo de cultiu ideal per a l’abstenció, el que
beneficia els postulats de la dreta i l’extrema dreta.

En aquests anys la nostra pressió ha aconseguit im-
portants avenços, com la pujada del 8,5%, evitant tam-
bé que el govern introduís mesures encara més lesi-
ves en la Reforma de Pensions.

No tots els partits són iguals, els matisos i les for-
mes en política són també importants. No és el ma-
teix votar les forces reaccionàries de dretes –cosa que
suposa restar drets socials– que al bloc democràtic
progressista, malgrat les seves limitacions, que no hem
deixat d’assenyalar.

Per això, des de la Marea Pensionista de Badalo-
na, demanem: ni un vot, ni per acció ni per omissió,
a la dreta o a la ultradreta.

Si governen dreta i ultradreta, 
farem un enorme salt enrere 
en les nostres reivindicacions

per Pedro Jesús Fernández

Ni un vot a la dreta
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A les xarxes

@maihaviaditque: Les meves primeres
lectures autònomes van ser amb ell. I des
d’aleshores no he parat de llegir i gaudir-ne.
Així que, Ibáñez, gràcies per fer-me jonqui.

@QuicoSalles: El TSJC avisa que la immersió
lingüística només es pot aplicar si hi ha dos
sistemes paral·lels. És demolidor contra un
sistema escolar consensuat a Catalunya.

#AtacAlCatalà

@martacava: Fascinadíssima amb la gent
baixant cap a la platja a les 12 del migdia,
en un dia d'alerta per la calor, sense res
per protegir-se del sol.

#JuliolInfernal #AdeuIbáñez

La clau

Ahores d’ara, el més pro-
bable és que sigui hiper-
conscient de l’impressio-

nant progrés recent en intel·li-
gència artificial a causa del des-
envolupament de grans models
de llenguatge com ChatGPT, d’O-
pen AI, Copilot, de Microsoft, i
Bard, de Google, i que sigui tam-
bé una mica conscient dels perills
que plantegen aquests sistemes,
que sempre tenen una resposta
per a qualsevol pregunta. Sobre
la veracitat i la moral d’aquesta
resposta, malgrat el seu to de su-
prema confiança i infal·libilitat, ja
en parlarem, si de cas, en un al-
tre moment.

A hores d’ara, hi ha armes le-
tals autònomes, és a dir, drons
que escullen l’objectiu i disparen
pel seu compte. Els hem vist ac-
tuar a la guerra d’Ucraïna, per ex-
emple. També hi ha joguines se-
xuals que comencen a fer servir
la intel·ligència artificial. En un fu-
tur no gaire llunyà, aquestes ni-
nes parlaran i podran imitar
veus, de manera que algú podrà
fabricar-se’n una que sigui i par-
li exactament com Scarlett Jo-
hansson o qualsevol altra cele-
britat que satisfaci les seves fan-
tasies sexuals.

A hores d’ara, hi ha algorismes
que discriminen des del punt de

vista de gènere o raça. Amazon,
per exemple, va reconèixer que
un algorisme intern utilitzat
per promoure els seus treballa-
dors perpetuava el biaix de la in-
dústria tecnològica contra les
dones: una universitat de dones
a la secció d’educació d’un cur-
rículum era un demèrit auto-
màtic. Per contra, la presència
de vocabulari típicament mas-
culí, com ara la paraula “ex-
ecutiu”, era un punt a favor.

No pot ser que hi hagi mà-
quines que prenguin decisions
morals ni que la majoria d’al-
gorismes amb els quals inter-
actuem diàriament tinguin bi-
aixos per motius de raça o de gè-
nere, o simplement vulguin se-
grestar la nostra atenció. El des-
envolupament de la IA no fa més
que agreujar problemes no re-
solts que fa temps que tenim so-
bre la taula. Però no ens con-
fonguem: que hi hagi màquines
que disparen soles, nines sexu-
als hiperrealistes o algorismes
discriminatoris no és una qües-
tió tecnològica, sinó humana.

Darrere de cadascuna d’a-
questes tecnologies hi ha em-
preses que han detectat algun
problema i ofereixen una so-
lució. I hi ha també uns treba-
lladors que han dissenyat
aquestes tecnologies i uns con-
sumidors que les han emprat.
A mi no em fa por ChatGPT, ni
Copilot, ni Bard ni com sigui
que es digui la pròxima tecno-
logia disruptiva que transfor-
marà la nostra manera de re-
lacionar-nos amb el món. A mi
el que em fa por és un sistema
que prioritza el creixement
il·limitat per damunt dels drets
laborals i del benestar de les
persones.

I és per això que cada vega-
da que algú es pregunta si po-
dria quedar-se sense feina per
culpa de ChatGPT, jo em pre-
gunto si no som més a prop
d’assolir la jornada laboral de
quatre dies. ChatGPT farà el
que nosaltres decidim què fem.
Per això a mi el que em fa por,
més que la intel·ligència artifi-
cial, és l’estupidesa humana.
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Estupidesa humana
per Susana Pérez Soler

Consternació al Club de Futbol Bufalà 
de Badalona per la mort d’un jugador1

2
L’havanera de Canyadó

Un detingut per pintar de color vermell 
l’estàtua de l’Anís del Mono de Badalona

Montgat i Tiana: la història 
d’una separació amistosa

El + llegit línianord.cat

3

4

5

AJUDA | Busquen Montserrat, 
desapareguda a Santa Coloma

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

El cap Doctor Robert de
Badalona és la nova seu de

l’Equip de Trànsit de la ciutat per
a les persones trans. Fins ara

l’assessorament només es feia a
Barcelona, però ara ja es pot
atendre la població del

Barcelonès Nord i el Maresme.
pàgina 9Salut

Jordi de la Fuente, regidor 
de Vox a Sant Adrià, és el

representant de la formació a la
Diputació. D’entre els 6 regidors
possibles, Vox l’ha escollit a ell
tot i el seu passat neonazi 

i haver protagonitzat diverses
polèmiques.
pàgina 10Vox

L’Ajuntament de Tiana està
portant a terme un programa
de detecció de mancances i
vulnerabilitats dels joves del
poble. Un equip d’educadors
treballa diagnosticant i

elaborant un pla de millores 
per a aquest col·lectiu.

pàgina 11Aj. de Tiana
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Tribuna

Votar és important i pot ser poderós. Quan aga-
fes la butlleta i la introdueixes a l’urna, és un únic
instant en què tu i jo, en Carles de Coll i Pujol,
la Vanesa de Bufalà, en Pepe de Canyet, l’Anna

de Llefià o en Yiyo de Sant Roc tenim el mateix poder que,
per exemple, l’Amancio Ortega o en Florentino Pérez.

Fins i tot en la democràcia low-costde l’estat espany-
ol, votar ens iguala a tots i a totes. Els problemes comen-
cen quan tu votes el mateix que l’Amancio Ortega o que
en Florentino Pérez. Els problemes s’aguditzen quan certs
mitjans o poders intenten convèncer-te que tu has de vo-
tar el mateix que l’Amancio Ortega o en Florentino Pérez.

Votar aquest diumenge és important, i no perquè hi
hagi un risc evident de tenir un govern d’extrema dre-
ta. De fet, el PP i Vox ja ens han governat en el passat.
La diferència és que en aquestes eleccions es presenten
per separat i que ja s’han tret del tot el maquillatge de
la transició.

El que està en joc aquest diumenge és important per-
què afectarà les persones que estimes. 

Si no vas a votar, hi ha un risc de perdre drets que han
costat molt d’aconseguir, com el de l’avortament lliure,
com els drets del col·lectiu LGTBI+ perquè tothom sigui
com vulgui i estimi qui vulgui, o com els drets de les do-
nes perquè sí, només sí és sí.

Si no vas a votar, patirem retallades en polítiques d’i-
gualtat, d’habitatge, de pensions, de cultura, de salut o d’e-
ducació, entre d’altres. No és un pronòstic. El PP ja ho ha
fet amb l’Aznar, en Rajoy o l’Ayuso. I ho fa ara allà on go-
verna amb Vox.

I davant d’aquesta dreta desfermada, l’esquerra es-
panyola ha decidit no presentar batalla. Potser per allò
fal·laç de “no despertar el feixisme”. Ho hem vist, per ex-
emple, amb l’oposició del PSOE i Sumar a derogar la llei
mordassa o la reforma laboral. 

Ho hem vist quan aquells que defensaven un refe-
rèndum per a Catalunya ara diuen que no cal (però el del
Sàhara Occidental, sí). O inclús amb declaracions de Pe-
dro Sánchez i Yolanda Díaz relativitzant el feminisme da-
vant la perplexitat de tots i de totes nosaltres.

Els qui vulgueu transformar l’estat espanyol necessi-
teu una esquerra que representi el que va representar Po-
demos. Una esquerra capaç de fer trontollar el Règim del
78, no una esquerra espanyola que hi pacti l’alcaldia de
Barcelona per fer de tallafoc a l’independentisme.

Però mentre que no hi sigui, l’única esperança, l’úni-

ca resistència que queda és –paradoxalment– el repu-
blicanisme i l’independentisme català i basc.

PP i Vox, com a braç polític del Règim del 78, ho te-
nen molt clar. Ho tenen tan clar que Esquerra Republi-
cana de Catalunya va ser el darrer partit a legalitzar-se, fins
i tot després del Partit Comunista. Per sobre del socialis-
me o el comunisme, al Règim té pànic al republicanisme.

Per això la dreta extrema i l’extrema dreta tenen clar
que, si tenen la força necessària, el que han de fer és aca-
bar amb la resistència. 

Atacar la llengua, la cultura i el nostre sistema educatiu,
com ja han començat a fer al País Valencià i a les Illes Ba-
lears. Proposar la il·legalització de partits polítics o re-
centralitzar l’Estat.

També el 23 de juliol cal fer un vot en clau inde-
pendentista. Crec que a hores d’ara ja tots i totes sabem
que aconseguir la independència de Catalunya no serà
un camí fàcil. Que no sigui fàcil no vol dir que tinguem
dret a rendir-nos.

Aconseguir la independència no és una qüestió de
temps. No es tracta d’esperar cinc, deu o quinze anys i un
dia apareixerà per art de màgia. Aconseguir la indepen-
dència de Catalunya és una qüestió de força democràti-
ca i això passa per ser-ne més a cada elecció. No anar a
votar ens allunya de la independència.

Per aconseguir la República Catalana cal negociar i dia-
logar. Encara que costi avançar. Per negociar i dialogar
necessitem que el republicanisme tingui prou força.
Aquells que qüestionen la Taula de Diàleg, però que l’han
boicotejada des del primer moment, es fan trampes al so-
litari. És la profecia autocomplerta. No hi ha alternativa
al diàleg ni a treballar per ser-ne més.

Per defensar Catalunya, per continuar avançant en clau
de progrés i per continuar avançant en la independència
de Catalunya, és imprescindible que Esquerra Republi-
cana tinguem prou força per obligar el PSOE i Sumar a
prendre decisions valentes.

Davant del retrocés que ens proposa la dreta extrema
i l’extrema dreta, i davant d’una esquerra espanyola que
sembla que intenta assemblar-se tant com pot a la dre-
ta espanyola per allò de “no despertar el feixisme”, és el
moment de concentrar el vot independentista, d’es-
querres i catalanista a l’única esquerra catalana que tre-
balla al servei de la gent: Esquerra Republicana.

El 23 de juliol hem de sortir per defensar Catalunya i
tot el que significa pel que fa a valors humans universals.

Aconseguir la 
independència no és una
qüestió de temps. No es
tracta d’esperar cinc, deu 
o quinze anys i un dia 
apareixerà per art de
màgia. Aconseguir la 
independència de 

Catalunya és una qüestió
de força democràtica i

això passa per ser-ne més
a cada elecció. No anar a
votar ens allunya de la 

independència

“

“
per Alex Montornès (ERC Badalona)

Defensar Catalunya i tot el que significa 
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@paucusi: Em fa l’efecte que quan escrius
només aspires a fer coses que al cap d’una
setmana i mitja no et produeixin moltís-
sima vergonya aliena.

@EscurcoNegre: Obre un local al barri i no
és un forn de franquícia, ni una perruqueria
ni un centre d’ungles i, a més, té el cartell ex-
clusivament en català. No m’ho puc creure.

@SaraPrim: Presons flotants per a persones
que demanen asil. El país que criminalitza la
immigració i ha de facilitar la burocràcia per-
què li falten treballadors. #ThisIsEngland.

Flaixos
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Detinguda una banda que
assaltava botigues de mòbils
SUCCESSOS4Els Mossos han
detingut cinc membres d’una
organització criminal, entre elles
el líder del grup, que haurien co-
mès almenys quinze robatoris en
establiments de telefonia i en-
viament de diners de Badalona
i Santa Coloma de Gramenet. 

La banda era extremada-
ment violenta, feia servir armes
de foc, i gairebé sempre actuava
en comerços regits per persones

d’origen pakistanès. La investi-
gació es va dur a terme entre els
mesos de febrer i juliol de 2023,
però es té constància que ope-
rava com a tal des de finals de l’a-
ny 2022. Els investigadors ex-
pliquen que en la quinzena de ro-
batoris confirmats en els que ha
participat l’organització es van
sostreure uns 140.000 euros en
efectiu i una cinquantena de te-
lèfons i ordinadors portàtils.

Ignacio Garriga s’encara amb
antifeixistes al míting de Vox
POLÍTICA4El secretari general
de Vox, Ignacio Garriga, va in-
terrompre l’acte de Vox a Bada-
lona celebrat aquest diumenge
per encarar-se als manifestants
independentistes que van pro-
testar amb cassoles i crits anti-
feixistes durant tot el míting. 

El líder del partit d’extrema
dreta va parar de parlar per
“comptar els passos” que el se-
paraven dels “totalitaris”, s’hi va
apropar ràpidament i el van ha-

ver de separar del grup de per-
sones contràries a la formació. 

“DISPARAR PILOTES DE GOMA”
Els Mossos d’Esquadra van for-
mar un cordó policial durant la
resta de l’acte per separar els as-
sistents dels antifeixistes. En un
moment del seu discurs, Garri-
ga va lamentar que els Mossos
no haguessin disparat “pilotes de
goma” i donat “cops de porra”
per dissuadir els manifestants.

FOTOGRAFIA4El club de Busseig
de Badalona SASBA ha organitzat,
com cada any, el ja tradicional
Open Nocturn de Fotografia Sub-
marina Ciutat de Badalona.
Aquest passat cap de setmana va
tenir lloc la 21a edició entre la plat-
ja de l’estació i el Pont del Petro-
li. Enguany hi han participat 20
persones, 11 d’elles amb càmera di-
gital rèflex i les 9 restants amb cà-
mera digital compacta. La primera
immersió es va fer divendres a les
22 hores i els fotografs van poder
captar les espècies del fons marí
fins la mitjanit. Dissabte al matí es
participants van entregar un recull
de cinc fotografies que serien ava-
luades pel jurat durant la tarda. 

Enguany s’ha mantingut una
nova modalitat de concurs que es
va iniciar fa tres anys, que és la de
la fotografia creativa. Aquesta
consta de, a partir de les fotogra-
fies capturades, presentar una
proposta creativa. És a dir, fer una
edició a la imatge sense limita-
cions. Aquestes imatges es van pu-
jar amb un hashtag específic a Ins-
tagram i els seguidors de SASBA

van poder votar la imatge creati-
ve més original. Pel que fa als gua-
nyadors, David Marfil, del club
Nàutic Vilanova, es va coronar
com a primer classificat en cate-
goria de càmera digital rèflex. En
la categoria de càmera digital
compacta, el guanyador va ser
Carlos Lado Lechon, del club Di-
vers Centre d'Immersió i Francesc
Garriga, del club Mola Mola, es va
endur el premi d'imatge creativa. 

EL COMPONENT SOCIAL,  CLAU
En Gerard Blasco, del SASBA, ex-
plic a Línia Nord la importància
de la germanor en el concurs. “Hi
ha competitivitat, però és ama-
teur. La gent repeteix amb els anys
i provenen de clubs nàutics d’ar-
reu de Catalunya i, fins t tot, Ma-
llorca”. L’entrega de premis va fer-
se en un sopar de cloenda  en el
qual també es va fer un passi per
mostrar les col·leccions.

Imatge de l’entrega de premis. Foto: Twitter (@sasbabdn)

Dues dècades  fotografiant 
la fauna marina de Badalona

Ajuntament | Amortitzats 14 milions de deute
L’alcalde Albiol ha anunciat que en aquest primer mes de mandat s’han

amortitzat 14 milions de deute del municipi. Membres de l’anterior govern
han desmentit l’alcalde assegurant que la proposta ja es va fer el 25 de maig.
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La quarta planta del CAP Doctor
Robert de Badalona és la nova seu
de referència per a les persones
trans  del Barcelonès Nord i el Ma-
resme després que a principis de
mes es posés en marxa l’equip de
referents de Trànsit Badalona.
Fins ara les persones que volien re-
bre aquest servei s’havien de  des-
plaçar a Barcelona, però  fa dos
anys va començar un procés de
descentralització que té aquesta
nova unitat com a resultat. Tot i
aquesta nova opció, les persones
trans poden continuar amb els
professionals de Barcelona si ho
prefereixen. Fins ara hi havia 230
persones del Barcelonès Nord i el
Maresme ateses a la capital.

La Laura Sánchez és una de les
quatre integrants del nou grup de
treball a Badalona. Explica a Línia
Nordque la seva tasca és, princi-
palment, fer acompanyament tant
a les persones com a les seves fa-
mílies en el procés de transició,
però que les necessitats i caracte-
rístiques dels usuaris són diverses.

“Les persones que transicionen ve-
nen  en diferents punts. Hi ha jo-
ves que pràcticament ho tenen tot
mastegat, d’altres que tenen dub-
tes d’identitat o que busquen as-
sessorament per iniciar modifi-
cacions corporals”, assegura la
metgessa de família de Trànsit Ba-
dalona. Per aquelles persones
nouvingudes, diu, es fa una pri-
mera escolta i es comença l’a-
companyament en funció de les
necessitats.

“NO ÉS UNA PATOLOGIA”
El lema de l’equip és “ser trans no
és una patologia”. Un missatge que
remarca Sánchez per la impor-
tància que té, especialment, amb
les famílies. “Treballem amb di-
ferents familiars, alguns faran la
transició des del coneixement  i
d’altres simplement ho acceptaran
sense saber ben bé que és”, afirma
la metgessa. Assegura, però, que
en molts casos, tant per a les per-
sones com per als familiars el fet
de “posar nom a les coses” és
clau per ajudar a esclarir la situa-
ció i poder avançar.

Preguntada per si cada vega-
da  més es comença la transició en
persones de curta edat, Sánchez

considera que es deu a la major
presència d’informació.“Fa uns
anys si vivies aïllat i en un entorn
conservador, ni et plantejaves una
transició. Passa el mateix que
amb les persones homosexuals.
Ara identifiques el que et passa,
per això és tan important posar
nom a les coses”, reitera la met-
gessa, que afegeix que no és que
aquests casos no existissin abans,
sinó que la visibilització d’identi-
tats ha afavorit que s’expressin
més. També afirma que ara mol-
tes famílies s’adonen del que els

passa als seus fills, quan abans ni
tan sols els hi feien cas. “Ara veuen
la realitat i ells mateixos busquen
ajuda i informació. Ja venen cons-
cienciats i busquen eines perquè
no saben com ajudar”.

OBJECTIU: MORIR D’ÈXIT
Sánchez explica que actualment la
transfòbia present en la societat
provoca un malestar en les per-
sones trans, ja que l’existència de
gent que no respecta la diversitat
d’identitats sovint requereix acom-
panyament i sessions psicològi-

ques. Un altre condicionant és la
precària educació afectiva i sexu-
al que han rebut durant molts anys
generacions i generacions i que en-
cara avui dia és molt “limitada”.

“El nostre objectiu és acabar
morint d’èxit. Que aquest servei a
la llarga desaparegui perquè ja no
sigui necessari”, explica Sánchez,
que reconeix que en un futur, si
ningú necessita acompanyament
psicosocial seria un indicatiu de
progrés social. De moment, diu,
“tenim dos gèneres associats a dos
sexes i molta violència”.

Rubén Hidalgo
BADALONA

El CAP Doctor Robert és un nou punt de referència per a les persones trans. Foto: Ajuntament

“Ajudemaposar noma les coses”
» Badalona ha estrenat el nou equip de referents de Trànsit al CAP Doctor Robert per a persones trans
» La seva funció és acompanyar i informar les persones i les seves famílies sobre identitat i transició



SEGURETAT4L’Ajuntament de
Santa Coloma va adjudicar aquest
dimarts la construcció de la nova
comissaria de la Policia Local. 

El consistori hi destinarà 11,7
milions d’euros, la inversió mu-
nicipal més gran de la història de
la ciutat segons diu el mateix go-
vern municipal. El termini d’exe-
cució de les obres és de dos anys.
El nou edifici estarà situat a l’A-
vinguda Generalitat, 160-170, i tin-
drà una superfície de 6.494 metres

quadrats, el doble de l’actual. L’e-
difici tindrà set plantes i està pre-
vist que s’alimenti d’energia pro-
vinent de plaques fotovoltaiques. 
Per l’alcaldessa Parlon, “la nova co-
missaria suposa un salt de qualitat
en la millora de la seguretat de la
ciutat”. Un nou edifici que, diu, in-
clourà “uns mitjans moderns, una
plantilla ben dimensionada i la
col·laboració entre els cossos de se-
guretat”, un fet que serà “clau”, per
millorar la seguretat de la ciutat.

JUSTÍCIA4Després que a finals
de juny s’arxivés el cas per no
poder atribuir els fets a cap au-
tor, les famílies i els propietaris
dels pisos de les quatre víctimes
mortals en l’incendi del núme-
ro 23 del carrer Sant Joaquim de
Santa Coloma han presentat
tres recursos per demanar que
es reobri la investigació. Segons
ha avançat El Periódico, la mare
d’un dels morts va iniciar aquest
procediment per expressar el
seu malestar, al qual s’han afe-
git quatre afectats més. Els per-
judicats expliquen que el jutjat
número 1 de Santa Coloma no
va practicar les “diligències es-
sencials” per poder esclarir els
fets produïts el passat 4 de maig
de 2022, tot i que el jutge ad-
metés que existia activitat de-
lictiva que no va poder atribuir
a un autor.

Els Mossos d’Esquadra van
detenir el passat mes de desem-
bre un sospitós de quatre delic-

tes d’homicidi i un d’incendi. De
fet, aquesta persona apareix a les
imatges de les càmeres de la
zona. Les víctimes asseguren
que han tingut accés als informes
on el cos policial es refereixen a
ell com “l’única persona que
passa pel lloc dels fets” quan es
produeix l’incendi. Per tant, con-
sideren que hi ha proves sufi-
cients i critiquen la falta de mo-
tivació per arxivar el cas. 

“NO ES POT ACCEPTAR”
Segons El Periódico, en la pri-
mera reclamació, que data del
27 de juny, es recull que “no es
pot acceptar” un sobreseïment
en un format de formulari, d’u-
na sola pàgina, en la qual ni tan
sols apareixen els noms de les
víctimes, a més d’acusar el jut-
jat de no haver practicat les di-
ligències essencials “per fer una
correcta instrucció”.

El carrer Sant Joaquim, on es va produir l’incendi. Foto:Ajuntament

Els afectats per l’incendi mortal
demanen reobrir el cas

Adjudicada la construcció 
de la nova comissaria

POLÍTICA4Jordi de la Fuente
és un dels dos regidors que ha
aconseguit Vox per primera ve-
gada a l’Ajuntament de Sant Adrià
de Besòs. Recentment, també
s’ha convertit en el primer repre-
sentant del partit a la Diputació de
Barcelona. Es tracta d’una figura
que, arran del seu nou càrrec, ha
generat controvèrsia pel seu pas-
sat polític. De la Fuente, com bé
assegurava el periodista Xavier
Rius en el seu compte de Twitter
abans de les eleccions municipals,
és un exmembre del partit d’ex-
trema dreta Plataforma per Cata-
lunya i exdirigent del Moviment
Social Republicà, un partit que ne-
gava l’Holocaust i que es va dis-
soldre el 2018.

IMPUTAT PER ATAC XENÒFOB 
De la Fuente ha estat implicat en
diverses accions xenòfobes, com
ara l'assetjament ultra a l'orato-
ri del  carrer Japó de Barcelona.
La més coneguda, però, és l’atac
a un centre de menors no acom-
panyats al Masnou, que va pro-

duir-se el 2019. La Fiscalia va de-
manar-li el 2021 dos anys i dos
mesos de presó, ja que se’l con-
siderava com un dels coordina-
dors de la concentració en la
qual va intervenir la policia i
que va acabar amb diversos me-
nors ferits. Per aquesta causa,
anirà a judici el desembre.

“SENZILL I HONORABLE”
Tot i aquesta trajectòria,  el can-
didat de Vox per Barcelona, Juan
José Aizcorbe, ha assegurat que
de la Fuente "és una persona
senzilla i honorable". Ha explicat
que el seu company de partit ja va
“aclarir” els fets del centre de me-
nors i  que “és un bon candidat”.

De la Fuente, segon per l’esquerra. Foto: Twitter (@voxsantadria)

El regidor de la Fuente també
representa Vox a la Diputació

Acollida | Infants sahrauís passaran l’estiu al municipi
L’associació Santa Coloma amb el Sàhara i l’Ajuntament faran possible un any

més l’acollida d’un grup d’infants sahrauís que viuen en campaments de refugiats
passin l’estiu a Santa Coloma en el marc del programa Vacances en Pau.

La Catalana | Enquesta per triar el nom del centre cívic
L’Ajuntament de Sant Adrià ha obert una enquesta ciutadana per decidir el nom
d’un equipament al barri de La Catalana que serà un centre sociocultural i cívic. 
Es pot votar en diferents punts del municipi o al web fins al dia 27 de juliol.

Simulació de la futura comissaria. Foto: Ajuntament de Santa Coloma

PLATGES4Bones notícies per a la
costa adrianenca. Almenys, par-
cials. La platja del Fòrum ha ob-
tingut una qualificació d’excel·lent
en la qualitat de l’aigua en l’últim
control quinzenal de l’Agència
Catalana de l’Aigua realitzat el pas-
sat 10 de juliol. Recordem que en
un informe publicat a principis de
juny, l’Agència Europea del Medi
Ambient (AEMA) demanava tan-
car quatre zones de bany a Cata-
lunya per mala qualitat de l’aigua,
entre elles la platja del Fòrum. 
El motiu és que la Unió Europea

fa quatre anys que adverteix de la
mala qualitat de l’aigua en aques-
ta zona i, segons la normativa,
quan els resultats no són bons du-
rant cinc anys seguits es podrà
procedir a la prohibició del bany
o a fer una recomanació perma-
nent d’evitar l’accés a l’aigua.

L’Ajuntament, però, no va tri-
gar a desmentir-ho i va assegurar
que no es plantejava tancar la plat-
ja. Va explicar que en l’informe
apareixen recomanacions en cas
de fortes pluges,un fet que, deien,
ja es fa per protocol.

L’ACA qualifica “d’excel·lent”
l’aigua de la platja del Fòrum

La platja del Fòrum és l’única oberta al municipi. Foto: Ajuntament
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ADOLESCÈNCIA4Saber les ne-
cessitats i vulnerabilitats dels
joves de Tiana és una de les
prioritats de l’Ajuntament. El
programa Escolta Jove, iniciat al
març, té com a objectiu identifi-
car aquelles situacions proble-
màtiques en els adolescents per
tal de combatre-les. 

El projecte, finançat per la Di-
putació de Barcelona i el con-
sistori, està dividit en tres fases,
una per fer una llista dels recur-
sos actuals dels adolescents, una
segona d’elaboració del pla d’ac-
ció i organització d’activitats i ta-
llers que incloguin la intervenció
i la  prevenció i, finalment, una
fase d’anàlisi dels resultats que
tindrà lloc al setembre.  “Es
tracta de fer una diagnosi de les
necessitats reals dels joves per-
què les activitats que plante-
gem per aquest col·lectiu tingu-
in un sentit”, explica a Línia
Nord Pau Seda, regidor de Jo-
ventut, i que va formar part de
l’equip que gestionava aquest

programa abans de ser escollit en
el seu càrrec actual.

CONEIXEMENT LOCAL
Per fer-ho possible s’ha format un
equip de tres persones, dues d’e-
lles educadores socials i una ter-
cera que forma part del teixit as-
sociatiu del municipi i que coneix
els ambients dels joves a Tiana, un
fet que Seda assegura “que ha fa-
cilitat molt la feina”. Durant
aquests mesos s’han posat en

contacte amb entitats del muni-
cipi, socials, educatives i esporti-
ves, i s’ha pogut detectar com la
salut mental és un dels temes im-
portants a abordar.

“Farem xerrades i grups de

suport. Per exemple, també des de
les entitats esportives, s’ha de-
tectat la manca de formació pe-
dagògica en entrenadors i po-
dem treballar en aquest àmbit”,
diu el regidor. Una de les activi-
tats feta recentment ha estat un
torneig de futbol nocturn en el
qual van participar 100 joves.

NOU EQUIPAMENT JOVE
Seda explica que una de les uti-
litats que tindrà aquest progra-
ma és que ajudarà l’Ajuntament
a  confeccionar un dels grans
projectes per a la joventut  el nou
equipament juvenil de Cals Fra-
res. Previst per a l’octubre, el re-
gidor assegura que identificar les

necessitats  permetrà  dotar l’e-
difici d’aquells espais que actu-
alment no ofereix Tiana i que els
joves consideren necessaris. Tot
i que la durada inicial d’Escolta
Jove estigui programada fins
al setembre, la intenció del con-
sistori, assegura Seda, és que s’a-
llargui en el temps.

Unpla per conèixer els joves
» Tiana està immersa en un programa per identificar les necessitats i vulnerabilitats dels joves
» Estan previstes activitats i formacions per combatre les mancances detectades en el col·lectiu

Imatge del torneig de futbol emmarcat en el programa que lidera el regidor Pau Seda. Foto: Ajuntament de Tiana

Montgat | Can Maurici celebra les seves festes
Aquest cap de setmana el barri de Can Maurici celebra al Parc del Tramvia

les seves festes populars organitzades per l’Associació de Veïns. Entre la
programació dels tres dies hi ha botifarrada, música de dj i discomòbil.

El regidor de Joventut,
Pau Seda, explica que
un dels focus del pla
és la salut mental
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Esports Bàsquet | Inés Santibáñez, nova base del Club Joventut Badalona 
L'equip de Jordi Vizcaíno ha anunciat el seu segon fitxatge: la base Inés Santibáñez, que prové del Baloncesto
Alcobendas. El primer va ser el de l'escorta Helena López (CB Bembibre) i ex del Bàsquet Femení Sant Adrià.

Continuen les bases Marina Aviñoa i Laura Piera, la capitana Mariona Teixidó i la pivot Marita Davydova. 

"No vaig saber què em passava fins
que Laura Antoja no em va fer
aquelles dues preguntes a la seva
consulta. 'Però ja has plorat aquest
dol? Ja has plorat deixar el bàs-
quet?', em va qüestionar. I em vaig
desmuntar...", confessa, emocio-
nada, Andrea Cobo (Granollers,
1992), nova delegada del Club
Bàsquet Maresme Mataró.

La montmelonina havia anat
a la consulta de fisioteràpia de
l'actual entrenadora de l'Uni
Girona perquè li descontractu-
rés les cervicals i es va trobar un
diagnòstic inesperat. "Andrea, el
que et passa no és tan físic, és
més emocional, i segurament
està lligat al dol per deixar el bàs-
quet", li va advertir Antoja.

Havien passat gairebé dos
mesos des del 28 d'abril de
2020, quan la Federació Cata-
lana de Basquetbol va anunciar
la suspensió definitiva de totes
les competicions d'àmbit català
per la pandèmia que sacsejava el
món i l'entrevistada va escriure
un tuit que se sap gairebé de me-
mòria: "Estic trista. No m'he
pogut acomiadar de tu com et
mereixies, però tampoc em pen-
sava que m'arribaries a donar
tant. M'has donat vida i espero
que me la continuïs donant
sempre. S'ha acabat això de mi-
rar el cèrcol des de 6,75 metres.
Gràcies, bàsquet, ets vida".

Després de llegir-li aquella
reflexió, Cobo abaixa una mica el
seu to de veu i reviu com va plo-
rar triant i escrivint aquelles pa-

raules plenes de tristesa, frustra-
ció i agraïment. "Em negava que
el meu últim matx fos un de tan
dolent a Igualada!", recorda.

Molt abans ja havia decidit que
la 2019-2020 fos la seva última
temporada com a jugadora per no
forçar més els cartílags dels ge-
nolls, que ja estaven al límit. El
problema s'havia accentuat el
curs anterior, després d'un cop i de
jugar molt els últims mesos per-
què a la UE Mataró eren poques
i el grup la necessitava. Per això
havia decidit fitxar per un equip
amb més peces i sota la direcció de
la seva parella, Isaac Champer, a
qui volia viure com a entrenador.

Va ser Champer, "un suport
incondicional", qui la va convèn-
cer perquè continués vinculada a
l'equip com a delegada. Amb el
temps, l'AB Premià va necessitar
una jugadora més i la montme-
lonina encaixava en el perfil. Així
que l'entrenador li va fer una
pregunta que la va trasbalsar:
"Andrea, t'animaries a ajudar l'e-
quip?". "No, si us plau, no em tor-
nis a obrir aquesta ferida, que ja
està tancada...", li va respondre
Cobo, que finalment es va animar
i el curs 2020-2021 va tenir "una
pròrroga" per poder acomiadar-
se bé del bàsquet en els vuit par-
tits de fase regular que es van dis-
putar d'una mini temporada mar-
cada per la pandèmia.  

UN AGRAÏMENT ETERN
"Per no carregar-me els genolls,
m'entrenava poc, sobretot 5x5,
i jugava, i l'equip ho va entendre
i ho va acceptar, i sempre li es-
taré agraïda", destaca Cobo,
que pot fer vida normal. Si es va
retirar, va ser per evitar dolor

crònic als genolls i no necessi-
tar infiltracions.    

Recordar el seu últim capítol a
l'AB Premià, a la Final a Quatre de
Copa Catalunya de Manresa i
com a delegada, li desperta un
gran somriure, per l'ambient, la
preparació dels matxs i l'entrena-
ment del dia abans al Nou Con-
gost. També sent "una certa im-
potència", perquè a la pista no van
demostrar el que havien fet tot el
curs: "Més que perdre els dos
partits, va ser com els vam perdre".  

Se sent orgullosa que Àlex Ál-
varez, l'entrenador del conjunt
premianenc, la retratés com "la
cola i l'adhesiu de l'equip", el pont
entre les jugadores i el cos tècnic.
Un paper que tractarà de fer ara
al Club Bàsquet Maresme Mata-
ró, on serà una peça clau per a
una dupla que coneix molt bé:
Enric Cervera i Isaac Champer.

Ha plogut molt des que va co-
mençar a jugar a bàsquet al Mont-
meló CB i seria al CB Granollers,
i amb Belén Martínez, on faria el
seu primer gran salt de qualitat:

"La Belén em va ajudar a obrir-me
i fer-me veure les coses bones
que tenia. Sempre em deia que li
recordava una mica a ella".

Després de jugar cedida el seu
primer any de júnior al CB Lliçà
d'Amunt, perquè al conjunt gra-
nollerí no hi havia equip, tornaria
al CB Granollers i se n'aniria quan
estava competint amb el sènior a
Tercera Catalana. Havia rebut la
trucada de Jordi Zamora per ju-
gar a Primera Catalana al CN
Caldes: "En Jordi i els seus ger-
mans Stanis i Marc em demana-
ven que tirés molt més".  

Al Bàsquet Femení Sant Adrià
va créixer dues temporades amb
Jordi Vizcaíno, el "millor" entre-
nador que l'ha dirigit. Una etapa
"molt bonica" en què va acabar
d'enamorar-se del bàsquet. "De
sobte vaig passar a jugar amb ju-
gadores de selecció. Vaig arribar
superinnocent i ho vaig gaudir
tant perquè tot eren novetats
per a mi. La primera temporada
vam pujar a Lliga Femenina 2!
Era un somni! Feia dos anys es-

tava competint a Tercera Catala-
na!", comparteix, emocionada.  

Com que Vizcaíno no comp-
tava amb ella per al següent curs,
Cobo va buscar un altre projecte
ambiciós i guanyador, i va aterrar
amb la seva amiga Àngels Farré al
Joventut Les Corts de Sergio Man-
zano, "un tècnic exigent que pen-
sa en el millor per a tu i l'equip".
Malgrat haver completat un curs
perfecte, amb l'ascens a Lliga Fe-
menina 2, i d'estar molt a gust al
grup, l'entrevistada va prioritzar
jugar a prop de casa i no destinar
tantes hores als desplaçaments. 

Així que va tornar al CB Gra-
nollers, aquest cop a Copa, i des-
prés faria un petit parèntesi abans
de fitxar per la UE Mataró, on tant
l'equip com els tres entrenadors
que va arribar a tenir (Adrià Cas-
tejón, Àlex León i Dani Perdigue-
ro) van confiar "plenament en
ella": "A la pista podia ser jo ma-
teixa, anava caminant als entre-
naments, perquè ja vivíem a Ma-
taró, i el grup era meravellós".  

Sempre lluita contra les in-
justícies, com les que ha patit en
alguns clubs en què les jugadores
no tenien els mateixos recursos
que els jugadors, sobretot pel
que fa als horaris d'entrenament.

Graduada en Administració
i Direcció d'Empreses (ADE),
Cobo va trobar el seu camí pro-
fessional especialitzant-se en la
gestió de cooperatives: "L'eco-
nomia social i solidària va molt
més enllà del capital i posa les
persones al centre". A l'Esberla,
consultores de gènere i coope-
rativisme, ella i la resta de l'equip
acompanyen les organitzacions
"perquè transitin cap a un model
més just, igualitari i equitatiu".

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

Lapròrrogad’AndreaCobo
» L'exjugadora del Femení Sant Adrià va tornar a jugar després d'haver-se retirat durant la pandèmia 
“No, si us plau, no em tornis a obrir aquesta ferida”, li va respondre al tècnic quan li va proposar tornar 

La montmelonina Andrea Cobo demanant temps mort. Foto: Isaac Champer
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L’assaig de Michela Murgia és tota una
provocació. Un text ple d’ironia sobre la
perillosa propagació dels populismes a
les nostres societats. Mercè Arànega es
posa a la pell d’aquesta escriptora i acti-
vista italiana per convertir-se en la pro-
tagonista d’un monòleg que denuncia
l’actual onada de feixisme.
A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Instruccions per fer-se feixista
Michela Murgia

Rauw Alejandro està disposat a ser un dels
artistes més escoltats aquest estiu amb
el seu nou àlbum, Playa Saturno. El single
que va estrenar com a avançament del
disc és Baby hello, amb l’exitós productor
Bizarrap, però l’àlbum també inclou una
sorprenent col·laboració amb Miguel
Bosé, Si te pegas. No hi ha, en canvi, cap
cançó amb la seva parella, Rosalía.

Música

Arriba la pel·lícula més esperada de l’es-
tiu, després d’una promoció inigualable.
En aquest film de Greta Gerwig, la famosa
nina Barbie abandona Barbieland (on té
una vida perfecta) per anar al món real.
En Ken, com no podia ser d’una altra ma-
nera, decideix acompanyar-la. Però quan
el CEO de Mattel descobreixi que s’han es-
capat, intentarà retornar-los a la caixa.

Pelis i sèries

Barbie
Greta Gerwig

Playa Saturno
Rauw Alejandro

Els infants de la guerra
De la Guerra Civil Espanyola se n’han fet moltes exposi-

cions, pel·lícules, sèries, obres de teatre i tota mena de mos-
tres artístiques. Però cap com la que ha estrenat aquest ju-
liol l’Arxiu Històric de Barcelona, que porta per títol L’Arxiu
en guerra. La Casa de l’Ardiaca i la Sala de Lectura per a In-

fants durant la Guerra Civil. En aquesta exposició es poden
veure els dibuixos que van fer centenars de nens i nenes

barcelonins durant els primers mesos de la guerra. La mos-
tra està comissariada per l’historiador Daniel Venteo i la bi-
bliotecària Maria Messeguer, que va descobrir els dibuixos.

A N N A  B A R R A C H I N AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Bibiana i la Belonísia són dues ger-
manes que viuen a Água Negra, una plan-
tació del nord-oest del Brasil. Quan són
petites descobreixen una maleta sota el
llit de la seva àvia amb un ganivet esmolat
a dins. Aquesta troballa els canvia la
vida per sempre i des de llavors es veuen
obligades a no separar-se l’una de l’altra
i a mimetitzar-se fins a fer-se indistingibles.

Llibres

Arada torta
Itamar Vieira Junior

|Venba
Aviat arribarà Venba, el joc de cuina en què et posaràs a la pell d’una família de

l’Índia que es muda al Canadà als 80. Per a PC, PS5, Switch i Xbox One i Series X/S. 

Fo
to

: F
ra

nc
es

c 
M

ira
lle

s/
Ar

xi
u 

H
is

tò
ric

Amb només divuit anys, Anna Barrachina (Sitges,
1955) va entrar a formar a part de la cèlebre com-
panyia de teatre La Cubana, i el seu idil·li amb la

interpretació no s’ha acabat mai. En aquests
prop de quaranta anys de trajectòria, l’actriu ha
estat una cara habitual a TV3 i ha entrat a les llars
catalanes amb sèries com Ventdelplà o Merlí. Fa

vuit mesos, però, li van detectar càncer de pulmó
i va deixar temporalment el teatre. Aleshores no
ho va explicar, però s’ha animat a fer-ho en una
entrevista al diari Ara publicada aquest mes de
juliol, ara que ja està recuperada. De fet, no no-
més ja ha superat la malaltia, sinó que fins i tot

ha tornat als escenaris. Des del passat 28 de juny
i fins al 27 de juliol protagonitza Nessun dorma,
d’Eu Manzanares, a la Sala Beckett de Barcelona.
El públic i la professió han celebrat la seva recu-

peració i reincorporació a la feina.

Famosos

Ser una actriu de renom a Catalunya
Ha fet cinema, televisió i teatre des dels divuit anys

Explicar que ha superat un càncer de pulmó
Aquesta greu malaltia la va portar a deixar el teatre i ara hi ha tornat

Onada de missatges d’afecte i respecte 
Ha rebut moltes mostres de suport de companys i espectadors
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

MANTENIMENT

Els filtres d’aire d’alt rendiment poden contribuir a millorar 
la qualitat de l’aire a l’interior de les llars i dels edificis  

CORTINES

FILTRES

PLANTES

E S T I L S  D E  V I D A

i LLAR
La qualitat de l’aire interior és molt important per a la salut. De
fet, amb l’experiència de la pandèmia hem pogut comprovar
com n’és de rellevant ventilar les cases. Però els virus no són l’ú-
nic problema, ni tampoc n’hi ha prou d’obrir de tant en tant les
finestres. La renovació de l’aire interior va molt més enllà i és
clau per mantenir les condicions òptimes als habitatges, a les
oficines i, en general, als edificis d’ús públic. 
Evidentment, ventilar amb regularitat és el primer pas per

evitar la concentració tant de virus com de partícules fines,
àcars, floridura, pol·len, gasos tòxics, compostos orgànics... Però
també és vital netejar i mantenir adequadament els sistemes de
calefacció, ventilació i aire condicionat.  
Si fem servir molt l’aparell d’aire condicionat i ventilem poc,

per estalviar energia, la millor opció és comptar amb filtres d’a-
ire d’alt rendiment, que ajudin a millorar la qualitat de l’aire. Si,
en canvi, optem per obrir les finestres molt sovint, cal fer servir
cortines per evitar que els contaminants externs entrin a l’inte-
rior. I si teniu dubtes, especialment en el cas dels edificis, el mi-
llor és fer proves de control de qualitat.  

L’aire interior, commés renovatmillor

Els aparells d’aire condicionat són una gran font de pols 
i de contaminació interior: cal netejar-los i mantenir-los  

Les claus

Una bona manera d’evitar pols, fum, pol·len o al·lèrgens és fer
servir cortines o algun tipus de filtre quan obrim les finestres 

Les plantes d’interior, com ara les palmeres, l’àloe o les
falgueres, absorbeixen contaminants i netegen l’aire  
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